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Редакция и Администрация 
Висше търговско училище — Варна 
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Вестникъ на Д-вото на завършилите 
Висшето търговско у-ще въ гр. Варна 

Годишенъ абонаментъ 20 лева 
Обявления 2 лева кв. см. 

Брояттз 3 лв. 

Ние и новата власть. 
УвЕрени сме, че изразяваме единодушното чувство на радость и симпатия на колегитб ни къмъ новото правителство на България, когато се 

спираме на тази тема. Това наше откровено отношение къмъ новата власть се предопредЪля както отъ особения й характеръ, тъй и отъ наследения 
чрезъ нашата A l m a m a t e r навикъ за добросъвестно и взискателно отнасяне къмъ общественитт, жвла. 

Манифестъгь на новата власть я характеризира като авторитетна, компетентна, справедлива и експедитивна организация. 
Социалните и въ частность стопанските отношения на днешното време еж така разранени, че задачите на Държавата ставатъ отъ день на 

день по-сложни и огь день на день но-неотложни. Смекчаване на социалнитЕ злини, намаляване на стопанските пропасти между лицата и, наб-после, 
активно съдействие за провеждане на една социална и стопанска справедливость — ето задачите на една авторитетна, компетентна, справедлива и волева 
държавна власть. 

Авторитетътъ на държавната власть бЕше подронен ь, затова много хора бЕха свикнали да хазяйничатъ съ обществените сраства. Държа
вата бЕше сведена до единъ обикновенъ обектъ за извличане на изгоди, затова почти никжде не можеше да наложи дори най-малка справедливость въ 
отношенията между хората. 

Компетентностьта въ службата бЕше отстжпила МЕСТОТО си на невежеството и нахалството, затова общественитЕ ни работи не вървеха 
добре, Това ние най-ясно виждахме, защото знаехме какъ най-целесъобразно трЕбваше да се организира националната ни продуктивна сила. Всички 
клонки на националното ни стопанство бЕха извадени отъ нормалните си релси. Земледелие, занаяги, индустрия, търговия, кредитъ и държавни финанси 
.— всичко се развиваше изолирано едно отъ друго, чуждо едно на друго и дори враждебно едно на друго. Държавната власть или не разбираше ТЕЗИ 
нБща, или бЕше ги оставила сами на себе си. 

Всички държавни учреждения бЕха задръстени отъ партизански ходатайства; работата на ЧИНОВНИЦИТЕ бЕше спжвана отъ ПОСТОЯННИТЕ посе
щения на партизани, а службата имъ бЕше боязлива и често пжти компрометирана, защото не бЕха сигурни за мЕстага си. 

Ние наблюдавахме тази безпжтица съ особено силна болка нд-душата, затова не можемъ да не изразимъ радостьта си, когато виждаме, че 
новата власть се стреми да отстрани тъкмо ТЕЗИ недъзи. Сега за сега отстранението на гвзи недъзи е единъ общественъ подвигъ. Въ името на благопо
лучното и стегнато организиране на моралните и материални сили на нацията ни, Дружеството на завършилитЕ Висшето търговско училище въ Варна се 
нарежда между най-ревностните сътрудници на новата власть, като се ржководи отъ високото съзнание, че времената изискватъ предано, компетентно, 
неуморно и справедливо служене на народъ и държава. 

НАСТОЯТЕЛСТВОТО . 

flpoMfe на та 
ВидЪлъ се свободенъ следъ 500 годишно полити

ческо и духовно робство, българскиятъ народъ напрегна 
всичките си сили, за да устрои колкото може по ус
пешно своята нова държава. Използуванъ бе опитътъ 
на по-стари народи, съ здрави държавни традиции и 
вековни,политически институти. НЬкои нъща бЪха на
право копирани отъ чужбина, други б-fexa приспособени 
къмъ местните условия. Въ резултатъ, за*по-малко отъ 
три десетилетия, върху развалините на една забравена 
провинция отъ голямата турска империя б-fe изградена 
една модерна държава, която даже се бореше за първен
ство на Балкана. 

Въ областьта на материалната, па и на духовната 
култура България постигна значителни успехи. Въ по
литическо отношение, обаче, българскиятъ-народъ ос
тана неузрЪлъ. ГОЛ-БМИТЬ- свободи, които му 6txa пре
доставени отъ конституцията, копирана отъ Белгия, го 
развратиха и го направиха плячка въ ржцетЬ на алчните 
за власть партийни водачи. Материалното благополу
чие, обаче, съ което се характеризираше онази епоха, 
даваше възможность на младата държава да се разви
ва-безъ сътресения. 

Така се стигна до войнитъ. България взе активно 
участие въ гЬхъ, въ желанието си да осаободи и обе
дини въ една мощна държава всичкит-fe българи, жи
веещи на Балканския полуостровъ. Устремътъ на -въо-
ржжения български народъ б е великъ и победоносенъ, 
но поради причини, за които той не е виновенъ, резул
татите беха печални. 

България, следъ страшните лишения, които понесе 
презъ световната война, която разруши народното й сто

панство и отне живота на 150,000 нейни синове, се из
прави предъ остри външни и вжтрешни затруднения. 

ТЙ беше обхваната отъ тежка морална и матери
ална криза. Последната се изразяваше въ изтощените 
"производствени сили на нацията, въ пасивнит-fe платеж
ни баланси, въ неуравновесените държавни бюджети, 
въ тежките задължения къмъ чужбина, въ крайното 
обедняване на народа, въ увеличаващата се безработи
ца и въ липсата на сигурность за утрешния день. При
чините за материалната криза, отъ своя страна, приба
вени къмъ покрусата отъ несбжднатигЬ национални 
идеали, отъ друга, създадоха и предпоставките на една 
тежка морална криза. 

България стана арена на борби между крайности
те, които разделиха общественото мнение на резко 
враждуващи лагери. Политическите партии играеха сво
ето юдино хоро върху болната й снага, подготвяйки 
стръвно нейната гибель. Неколкото искрени опити да 
се тласне развитието' на страната въ по-успешни пжти-
ща беха задушавани безмилостно отъ партизанството. 

При тая обстановка настжпи утрото на 19 май. 
Българската армия се отклони временно отъ своя пжть 
и, опрена върху големия авторитетъ, съ който се пол
зува всредъ народа, установи една нова власть въ стра
ната, нова не само на личности, но и по идеи. Най-крупното 
дело на новата власть е унищожаването на политичес
ките партии и суспендиренето на парламента. Тия две 
реформи дадоха възможность на правителството да 
пристжпи спокойно къмъ осъществяването на своята 
програма. 

(следва на стр. 7) 
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УСТАВЪ 
на Дружеството «£ завършилите Висшето търговско училище въ Варна 
Чл. 1. Оснввава се за срокъ отъ 99 години Дру

жество на завършилигв Висшето търговско училище въ 
гр. Варна, съ седалище въ гр. Варна. Клонове на дру
жеството могагь да се организиратъ въ ВСБКИ градъ, 
кждето живт5ятъ повече отъ 15 възпитаници на Висшето 
търговско училище. 

З а б е л е ж к а . Клоновете ще бждатъ уреждани 
споредъ предписанията на настоящия уставъ. Въ насе
лени пунктове, кждето н-вма 15 възпитаници, друже
ството назначава свой кореспондентъ, пакъ отъ средата 
на завършилигв. 

Чл. 2. Целите на дружеството сжГ 
а) да служи за духовна връзка между Висшето 

търговско училище и възпитаниците му; 
б) да съдействува за организиране на обучението 

въ училището споредъ моралните и професионалните 
нужди на възпитаницитв; 

в) да пропагандира и защищава моралния пре-
стижъ на членовете си; 

г) да представлява и защищава професионалните 
интереси на членовете си; 

д) да насърдчава и подпомага по-нататъшната на 
учна подготовка на членовете си. 

З а б е л е ж к а . Изключени еж вевкакви партийни 
и религиозни цели. 

Чл. 3. За постигане на своите цели дружеството: 
а) издава свой печатенъ органъ, въ който се за-

стжпватъ и популяризиратъ научни, стопански и профе
сионални въпроси, споредъ интереса на членовегв и ду
ховния обликъ на дружеството; 

б) урежда сказки, беседи и пр. върху научни, сто
пански и професионални въпроси; 

в) търси работа на членовете си; 
г) подпомага материа"но нуждаещите се членове; 
д) посредничи между възпитаницитв и Висшето 

търговско училище по ВСИЧКИТЕ въпроси, повдигани отъ 
ПЪрВИГБ. 

Чп. 4. Дружественитъ клонове могатъ да действу-
ватъ самостоятелно по отношение точки б, в, г, обаче 
настоятелството на Софийския клонъ, ако се образува 
такъвъ, действува по точке „в като официаленъ пълно-
мощникъ на дружеството. 

Чл. 5. Членовете на дружеството биватъ редовни 
и почетни. Редовенъ е по право ВСБКИ дипломиранъ въз-
питаникъ на Висшето търговско училище, стига да пла
ща месеченъ членски вносъ отъ 5 лева, въ който е 
включенъ и абонамента на дружествения органъ. По
четните членове се избирать отъ общото годишно съб
рание, по представление отъ настоятелството, за морал
ни или материални заслуги, оказани на дружеството-

З а б е л е ж к а . Клоновете могатъ да събиратъ за 
себе си допълнителенъ членски вносъ до 5 лева на 
месецъ. 

Чл. 6. Неприетите или изключени за противодру-
жествена дейность членове могатъ да се отнесатъ до об
щото събрание за ревизия на съответното настоятелст
вено решение. 

Чл. 7. Вс±ки членъ има право да избира и да бж-
де избираемъ. 

Чл. 8. Дружеството се управлява отъ настоятелство, 
контролна комисия и общи събрания. Настоятелството 
представлява дружество предъ всички власти. 

Чл. 9. Настоятелството се състои отъ 5 души: пред-. 
седатель, подпредседатель, секретаръ, касиеръ и ре-
дакторъ. 

Чл. 10. За вевко заседание на настоятелството се 
води протоколъ, подпи«ванъ отъ всички приежтетвуващи, 
които требва да бждатъ поне съ единъ повече отъ по
ловината. 

Чл. 11. Решенията се взематъ съ относително бол. 
шинство; при равенство на гласовете решава гласът». 
на председателя-

Чл. 12. Касиерътъ може да държи на ржка най-
много 500 лева, горницата отъ дружествените суми се 
внася въ банка, определена отъ настоятелството. 

Чл. 13. Контролната комисия се състои отъ 3 души: 
председатель, подпредседатель и секретарь. Тя извърш
ва всекакъвъ родъ ревизии поне единъ пжть въ шесть 
месеца и въ приежтетвието поне на двамата си членове. 

З а б е л е ж к а . Ревизионниятъ протоколъ на кон
тролната комисия се съобщава на настоятелството за 
по-нататъшни разпоредби. 

Чл. 14. Клоновете избиратъ настоятелство отъ 3 до 
5 члена и контролна комисия отъ 3 члена. 

Чл. 15. Редовното годишно събрание на друже
ството се свиква презъ месецъ юлий всека година Из
вънредни събрания могатъ да бждатъ свиквани презъ 
всеко време отъ настоятелството, било по негово жела
ние/ било по желание на една трета отъ членовете. 

Чг.. 16. Общото събрание се занимава съ: 
а) одобрение отчета на настоятелството и доклада 

на контролната комисия; 
б) избиране на настоятелство и контролна комисия; 
в) изработване планъ за дейность; 
г) разглеждане заявления на изключени и неприети 

членове; 
а) провъзгласяване на почетна членове; 
е) промена на устава при съгласие на две трети 

отъ приежтетвуващите членове на дружеството. 
Чл. 17. Общите събрания се считатъ за законни, 

колкото и членове да приежтетвуватъ, но следъ като 
всички еж били предварително и писмено поканени 15 
дни преди свикването му. Поканата съ дневния ^едъ се 
публикува и въ пресата. 

Чл. 18. Печатътъ на дружеството е кржгьлъсъ око-
ленъ надписъ: Дружество на завършилитгь Висше
то търговско училище, въ средата гр. „Варна" и 
емблемата на търговията. 

Ч». 19. Въ случай на прекратяване на дружеството 
имотите му се предаватъ на управата на училището до 
възстановяването му; 

Чл. 20. За всички случаи, непредвидени въ настоя
щия уставъ, важатъ постановленията на Закона за юри
дическите лица. 

Чл. 21. Настоящиятъ уставъ е приетъ отъ учреди 
телното общо събрание на дружеството и влиза въ сила 
веднага следъ като бжде одобренъ отъ респективните 
власти. 

Вестник-ът-ь ни е разрешенъ отъ Шуменския областенъ дирек-
торъ съ писмо № 5604 отъ 14 юлий т. г. 
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Изложение до Министерския съветъ 
отправено отъ» Д-вото на завършилитЬ Варненското висше търговско училище 

Господа министри, 
Възпитанието и научната подготовка на завърши

лит-fe Висшето търговско училище въ Варна ни кара да 
посрещаме съ особени симпатии желанието и усилията 
на Почитаемото правителство да прокара едно широко 
и решително реформиране на нашия публично-правенъ 
порядъкъ, защото досегашниятъ му разтегнатъ, разпо-
кжсанъ, бавенъ и въ много случаи сепаритиСгиченъ бю-
рократизъмъ спъваше благополучното развитие на об
щество и стопанство. Обществените служби тръбваше 
да бждатъ подтикъ за стопанския ни прогресъ, а не 
спирачка. Шаблонътъ на механизираните чиновници — 
практици, и особено невежеството на чиновницигв-пар-
тизани, отдалечаваха държавната роля отъ обществе
ните нужди и дори я осакатиха. Само широкиятъ тео
ретически мирогледъ на чиновника би му позволилъ да 
приспособява службата си къмъ нуждите на мъстото и 
времето, да я хармонизира съ общитЬ цели на държава 
и нация и да предлага нейното целесъобразно устрой
ство. Не отричаме, че и хора безъ школско образова
ние могатъ да бждатъ отлични организатори, но требва 
да се признае, че това еж само щастливо надарени еди
ници. Общо погледнато, училището създава съответната 
подготовка. 

Сполучливото съчетание на програмните ни пред
мети, които сме изучавали въ Висшето търговско учи
лище — стопански, финансови, счетоводни, правни и 
др., както и многобройните придружаващи ги семинари, 
прави възпитаницигв на това училище най-подходящи 
чиновници за данъчни-и-митнически служби, за стопан
ските, счетоводните и отчетническите длъжности въ 
държавните и обществени предприятия и учреждения 

при всички министерства. Справедливото облагане пред 
полага правилно анализиране на балансите на данъко 
платците, и правилно определяне на стопанския имъ 
капацитетъ, когато нематъ баланси, или когато послед
ните еж недостовърни за данъчната власть. Особено 
подходящи еж възпитаницигв на Висшето търговско учи
лище и за общинските служби, коию тепърва ще раз-
върнатъ стопанското си и социално проявление. Пред-
вижданиятъ цензъ сръдно търговско образование за об
щински секретарь е поради това, недостатъченъ, защото: 
а) сръдното търговско обр зование е предимно техни
ческо, безъ да дава необходимия творчески замахъ за 
стопанска и счетоводна реорганизация на общините; 
б) завършилите сръдното търговско училище еж още 
деца, които неизбъжно ще се шаблонизиратъ и в) не 
еж достатъчно силенъ културенъ факторт», отъ който 
особено селата иматъ голъма нужда. Наистина, пред
виждате се кметове юристи, но това е далечъ недоста
тъчно, защото техните частностопански и особено сче
товодни познания еж сравнително по-оскждни. 

Ржководимо отъ тия съображения, Дружеството на 
завършилите поменатото училище се осмълява да Ви 
моли, Господа Министри, да имате предвидъ толкова 
ценната за новите насоки на обществено-стопанския ни 
животъ теоретическа и практическа стопанска, финансова, 
счетоводна и юридическа подготовката на колегите ни 
при окончателното изработване на чиновническите 
щатове. 

10 юний 1943 год. Съ отлично почитание: 
Председатель: Cm. Чолаковъ 

Секретарь: П. х. Василева 

ВТОРИЯТЪ РЕДОВЕНЪ КОНГРЕСЪ 
на Д-вото на завършилить Варненското висше търговско училище 

ще се състои въ гр. Варна на 26 августъ т. г. при следния 
Д Н Е В Е Н Ъ Р Е Д Ъ : 

1. Откриване и приветствия. 
2. Рефератъ. Значението на браншовия балансъ за анализиране балансите на отделните 

стопанства. 
3. Рефератъ: Професионалните интереси на завършилите Висшето търговско училище и 

защитата имъ. 
4. Дебати по рефератите. 
5. По въпроса за седалището на дружеството. 
6. Изборъ на управителенъ и контроленъ съвети. 
7. Насока на бждащата дружествена дейность. 
Отриването на конгреса ще стане въ 9 часа сутриньта въ заседателната зала на Вар

ненската търговско-индустриална камара. 
На следния день ще бжде устроенъ излетъ до нЪкои отъ по-далечните околности на Варна 
Право на участие въ конгреса иматъ всичките дипломирани възпитаници на училището 

които платятъ до 25 августъ включително членския си вносъ, 

Отъ настоятелството 
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ОКОЛО ЕДИНЪ СПОРЪ 
» 

За седалището на нашето дружество 
ИЗЛОЖЕНИЕ 

до завъ ршилитЪ Варненското висше търговско училище 
Драги колеги, 

Когато ръководството на Двото на завършилите Висшето търг. у-ще въ гр. Варна прави най-голвми 
усилия да стабилизира Дружеството и да защити най-добре интересите на членовете си, некои колеги отъ 
София внасятъ смущение въ онзи духъ, който би тръбвало да ни обедини около това дружество особено сега. 

Направихме всички усилия този споръ да се изживве между насъ. безъ да става достояние на 
обществото. Впрочемъ, едва ли би могло да се говори за споръ, понеже ний не оспорвахме становището имъ, 
докато вярвахме, че то е добросъввстно. Още на 26 априлъ 1934 год. ний признахме, че професионалните 
ни интереси биха могли да бждатъ защитени най-добре отъ София, затова новиятъ уставъ гарантира на Со
фийския клонъ тази възможность. За да сме на ясно, отпечатваме както устава, тъй и писмото ни отъ 26. IV. 
1934 год. Надввахме се, че при ГБЗИ неограничени права на Софийския клонъ, той ще заработи енергично за 
защита професионалните ни интереси, затова и му възложихме тази грижа, дори още преди да бждатъ кон
ституирани като клонъ. Изработихме изложение до отдълнитв министри и го изпратихме на тъхъ, тв да го 
представятъ, като имь дадохме право да постжпятъ както намърятъ за добре. За да сме на ясно, отпечатваме 
и това изложение съ писмото ни до тъхъ. (Вижъ приложенията) 

Може ли нвкой да ни упрвкне въ недобро желание да създадемъ условия за работа? Софийскитв 
колеги, обаче, ето вече четвърти месецъ, не намериха време да се занимаятъ съ друго, освенъ да искатъ да 
станатъ централа. Струва ни се, че би трвбвало да се опитатъ да работятъ при постановленията на новия 
уставъ, да съобщатъ кжде не успвха именно поради това, че не еж централно настоятелство, тогава и ний, 
и всички колеги, сме хора: въ единъ предстоящъ конгресъ щъхме да уредимъ този въпросъ. Обаче, софийските 
колеги бързатъ да алармиратъ обществото, като се опитватъ да създаватъ настроение задъ гърба на настоя
телството ни: получихме отъ тъхъ писмо, че образуватъ клонъ на дружеството ни, безъ обаче и до сега да 
еж се отчели, безъ да еж казали какви постжпки еж правили за защита интересите ни, какви пръчки еж 
сръщнали и пр., а бързатъ да правятъ .изложение", за което научихме отъ колеги — на насъ то не бвше 
изпратено. 

Предъ насъ е това изложение, изпратено до колегитв, заедно съ писмо, съ което се иска сжщите 
да подпишатъ писмена декларация, че еж съгласни централата на д-вото да се премвсти отъ Варна въ София. 
Ввроятно софийскитв колеги еж смътали, че читателите, безъ да знаятъ МОТИВИТЕ на Централната Управа про-
тивъ това искане на Софийското д-во, ще подпишатъ декларациит-fe възъ основа на които, ако еж болшин
ство, да обявятъ София за седалище на Централата. 

Драги колеги, 
Трвбва да признаемъ, че Софийското Д-во много умвло и примамливо поставя тезата си формално, 

То сочи на една печална истина, че Д-вото въ Варна, основано преди 5 години, не е намврило сили въ себе 
си да обедини поне духовно завършилите у-щето ни, и само е вегетирало. 

Второ — сочатъ се голъмитъ предимства на София като централа, бидейки центъръ на цвлия ни духо-
венъ, политически и културень живогь. отъ кждето най-добре ще се защитятъ интереситв ни, ако организа
цията ни се устрои на професионални начала. 

Тъзи два главни довода въ полза на Софийски клонъ, обаче, еж съвсемъ несъстоятелни. 
Сочатъ се миналитв неджзи на Д-вото, безъ да се съобщава на колегията, че първоначалния уставъ 

е замвненъ съ другъ, който открива възможноститв за единъ по-интензивенъ и ползотворекъ организацио-
ненъ живогь на Д-вото. Освенъ това, трвбваше да приеждятъ, сегашното ни настоятелство работи ли, или и 
го едва вегетира. Тогава щъхме да бждемъ на чисто. 

Колкото до вториятъ имь и главенъ мотивъ за преустройството на организацията отъ културна въ 
професионална, човъкъ чете изложението и недоумъва, какъ може да се заема такова становище. Има ли 
нужда да посочваме що е професия? Лми то е ясно, че образованието на личностьта съвсемъ не е елементъ, 
опредълящъ професионалната принадлежность на сжщата. Тръбва ли да сочимъ на това, че завършилите 
училището могатъ да бждатъ учители, счетоводители и пр. и чрезъ това да принадлежатъ къмъ професионалните 
организации на учителите, счетоводителите и т. н. Това еж професионални организации. 

Драги колеги, 
Насъ друго ни свързза въ една общность, съ еднакви интереси. Това е наши,:тъ просветенъ и кул-

туренъ напредъкъ, началото на които е положила нашата Ялма Магеръ, и развитието на чоито е главната за
дача на нашата организация. 

Действително, извънъ рамкигЬ на нашата пряма задача — културно просветното развитие на чле 
новетъ ни — ние сме заставени въ два случая да излъземъ и да проявимъ и развиемъ дейность, тъкмо каквато 
колегитв отъ Софийското н-во погртзшно квалифициратъ за професионална. Първо, Дружеството да се грижи 
за настаняване на работа членовете си и, второ, да се грижи за подобрение служебното и материалното имъ 
положение. Това, обаче, съьсемъ не е достатъченъ мотивъ да се иска преустройството на Д-вото въ профе-
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сионална организация, което, впрочемъ, е невъзможно, безъ да станемъ смъшни предъ хората. Ние сме и си ос
таваме предимно културно-просвътна организация и тъкмо тоя характеръ опредъля и местото на Централната 
й управа — Варна, кждето е институтътъ, който ни е сьздалъ и който хвърля свътлина върху всички въпроси, 
интересуващи неговитъ възпитаници. 

Растейки просветно и културно, ние ще се наложимъ на обществото и ржководнитъ фактори въ на
шия общественъ и стопански животъ и едва тогава ще можемъ достойно да защитимъ и СВОИГБ служебни ин
тереси. Пресилена е въ изложението и констатацията, че ние сме застрашени отъ възпитаниците на Свободния 
университетъ. Дко въ Софийското данъчно управление ГБ СЖ повече, въ всички други учреждения и главно 
въ търговските училища и гимназии ние сме далечъ повече отъ ГБХЪ. 

Надъваме се, че престижъть на организацията ни ще улесни пласирането на колегите ни и въ други 
ведомства. Въ ВСЕКИ случай, тръбва да кажемъ, че възпитаниците на Свободния университетъ не сж защитени 
толкова отъ дружеството си, колкото отъ други фактори. 

Драги колеги, 
Ние не отричаме, че София е центъра на духовния и стопанския ни животъ, че тамъ сж 

управляващите фактори, предъ които требва да се застжпятъ нашите служебни интереси Имайки това пред-
видъ, управата на Д-вото въ Варна, при измъняването устава на организацията, създаде уставно положе
ние, съгласно което настоятелството на Софийското Д-во ще представлява предъ тия фактори организацията 
и ще предявява и защитава нейните искания. 

Съ това ние смътаме, че се даде най-сполучливото разрешение на въпроса, изхождайки отъ харак 
тера на нашата организация и интересите на членовете й. 

Нвма да се спираме на тоя пунктъ отъ изложението на софийските колеги, въ който намекватъ, че 
ако тъхното становище не бжде възприето, тв ще потърсятъ други организации, чрезъ' които да защитятъ ин
тересите си, защото не искаме да ги излагаме. Отъ сжщото естество сж и ТБХНИТБ намерения да привлъкатъ 
въ Д-вото и свършилите търговски училища въ странство. 

Затова отправяме апелъ къмъ нашите колеги, па и къмъ тия отъ София, които искатъ преустрой
ството и местенето на централата, ако имъ сж скжпи иитересигв на колегията, да приобщатъ усилията си 
къмъ тия на Управата, която прави всичко възможно да заздрави организацията и да защити интересите на свър
шилитъ Академията. Въ конгреса ще бждатъ обсждени всички срещнати спънки и забелязани дефекти и ще 
бждатъ поправени. Сега да работимъ и то безъ много шумъ и безъ парадъ. 

Варна, августъ 1934 г. Настоятелство на Д-вото на завършилите Варн. висше търг. училище: 
Председатель Cm. Чолаковъ, подпрецседатель Н. Карабашаковъ, секре-
тарь /7. х. Василева, касиеръ /7. Пангпелеевъ, редакторъ Ив. Пандовъ 

Приложение № 1. 

ДРУЖЕСТВО 
, " а Господа шшпш mm щ. у-ще Ст. Урумовъ „ л Янъковъ _ мандатьора на 

26 а 1934 г софийскитгь колеги-възпитаници на Висшето 
в а р н а търговско училище 

София 

Колеги, 

Съ особена симпатия отговаряме на писмото ви отъ 30 мартъ т. г. Новото на 
стоятелство на дружеството, избрано на 20 т. г., получи пълномощие да влезе въ връзка 
съ Васъ и да уреди повдигнатитгъ отъ Васъ въпроси по начинъ, който е най-близъкъ до 
интересите на всички ни. 

Настоятелството признава, че възпитаниците на В. Т. У. търпятъ конкурен
цията на завършилите Свободния университетъ, а сжщо и на завършилитгь други сродни 
висши учебни заведения; че при днешнитгь морални порядки на нашата общественость, 
професионалните и духовни интереси на нашите колеги тргьбва да бждатъ защитени 
поне противъ нелоялната конкуренщия и че тази защита следва да се ржководи отъ 
София, защото тамъ ще бжде най бърза, най-своевременна и най-ефикасна. 

Същевременно, настоятелството смета, че седалището на дружеството требва 
да остане въ Варна, защото иначе губи значението си като звено между възпитаници и 
училище. Уважението къмъ последното и спазването на съоветнитгь традиции предпола-
гатъ запазването на седалището тукъ. Иначе ще създадемъ впечатление, че сме една 
тесногржда професионална организация. Моралнинтъ престижъ на дружеството налага 
да отстранимъ едно такова впечатление. 

Пакъ възъ основа на току. що изказаните съображения, не требва да предприе
маме или дори да допущаме постжпки, които биха били отъ естество да създадатъ по
дозрения въ необмисленъ и дребнавъ сепаратизъмъ. 

При наличностьта на изтъкнатите съображения, настоятелството Ви предлага 
да образувате Софийска секция, на която възлагаме защитата на професионалните 
интереси на колегите. Въ това отношение ще действувате, като че сте седалищно настоя-
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телство. Изобщо ний сме готови на всгькакви комбинации, стига да еж съвместими съ 
духа на дружеството ни и да импулсиратъ едно откровено желание за добра работа. 
Ако е необходимо, ще бядатъ направени съответни изменения на устава. Подробностите 
по ттьзи комбинации требва да се уговорятъ при една лична ергьща. 

Искаме да Ви съобщимъ още, че настоятелството ще почне издаването на единъ ме. 
сеченъ органъ. Вгьрваме, че ще изпращате статии и интересни сведения изъ професионал
ния животъ на нашитть колеги. Съ това целимъ да популяризираме авторитета на учи. 
лището и съответната подготовка на възпитаните му. Така ще изравнимъ професио. 
калния пять на нашитгь колеги. Органътъ ще бяде разпращанъ до всички клонове на 
държавни и частни банки, обществени и частни предприятия и до много учреждения. 

Настоятелството проучва възможностьта за свикването на единъ конгресъ въ 
Варна презъ летото. Тамъ ще бядатъ сложени на разглеждане всички въпроси атноси. 
телно организацията па дружеството. 

Председатель: С т . Ч о л а к о в ъ 
Секоетарь: П. х . В а с и л е в а 

Приложение № 2. 

Д Р У Ж Е С Т В О 
нв 

з а в р и м ! Висшето търг. у-ще 
№7 

12 юний 1934 год. 
Варна 

Драги колеги, 
Настоятелството на дружеството ни Ви моли да поднесете на съответните 

министри настоящето изложение. Споразумейте се съ г. Арнаудовъ, заедно ли да отидете 
или не —• той е мандатьоръ на Академическия съветъ. 

Предайте устно всичко каквото сметнете за необходимо. 
Пишете ни веднага впечатленията си. Сящо ни отговорете за мнението си по 

проектоустава, за да не губимъ време. 
Съ поздравъ: 

Председатель: С т . Ч о л а к о в ъ 
Секретарь: П. х . В а с и л е в а 

Приложение № 3. 

а ш и на Д-вото на штш\ Нето тщим т—кдоиъ Щ 
Драги колеги, 

Презъ лътото 1929 година въ гр. Варна се положиха ОСНОВИТЕ на д вото на завършилигв В. Т. У-ще 
при Т. И. Камара гр. Варна. 

Въ учредителното събрание всички посочиха за седалище на д-вото гр. Варна защото: 
1. Въ своето съзнание и уставно ГБ очертаха целитЬ на организацията ни предимно отъ културенъ харак-

теръ, за чийто изграждане се налагаше една непосредствена връзка съ студентското д-во и живота на училището; 
2. Числото на завършилигв В. Т. У-ще бъше сравнително малко за подържане организационенъ животъ 

въ по-широкъ маещабъ на базата на професионалните интереси. 
За голъмо съжаление, обаче, управата на д-вото не нам-ври въ себе си достатъчно сили да обедини, 

поне духовно, завършилигв училището. Болшинството отъ насъ не знаеше до скоро за сжществува нето му. 
Ето вече 5 години д-вото само вегетира. 

Драги колеги, 
Нашата организация требва да се преустрои. Отъ предимно културна, ние тръбва да я направимъ пре 

димно професионална. Духовната връзка съ Алма Матеръ въ насъ сжществува още отъ студентския периодъ. 
Тя е неразривна. 

НОВИТБ ни, материалните ни, интереси изискватъ предимно професионална ориентация, защото въ сжщото 
време възпитаниците на сродни и далечни намъ училища отдавна еж сторили това, достойно отстоявайки своите 
интереси. Нещо повече, ние търпимъ (на сродните) по собствена вина твхната Сь нищо неоправдана конкуренция. 

Драги колеги, 
Положението на варненския академикъ продължава да бжде застрашено. Съ малки изключения той 

печти е неизвестенъ на ржководителите на нашия стопански и политически животъ, а още по-малко на част
ната стопанска инициатива. 

Картината става още по-мрачна, когато ние въ благоприятния случай сме оеднаквявани съ свършилитп 
Свободния унтерситетъ, но и благодарение организацията на последнитгь сме азмгьстени отъ тгьхъ отъ 
много ряководни служба. 

До Господа 

Стефанъ Урумовъ и Димитъръ Янъковъ 

София 
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Единъ прим-Ьръ: въ софийските окржжно и градско данъчни управления имаме само единъ нашъ ко
лега и то следъ 7 годишна служба въ провинцията. Почти всички негови колеги еж свършили Своб.университетъ. 

Драги колеги , 
Презъ м. май 1930 г. се подде инициатива въ гр. София за организационенъ животъ. Организация, обаче, 

не се създаде, защото варненци, научили за нея отъ пресата, предупреждаватъ, че такава сжществува. Инициати
вата угасва, а дейность отъ Варна не се проявява. Втората инициатива се поддема презъ м. мартъ 1934 год. 

Сезирани, колегите отъ Варна свикватъ извънредно общо събрание и избиратъ новъ управигеленъ съветъ. 
Отъ разменените кореспонденция и частни разговори съ новата управа се установи следното: Колегите 

отъ Варна, заели позиция задъ юридическата формула на действуващия уставъ, ни предпагатъ проекто-уставъ, 
който да се разгледа въ единъ конгресъ въ Варна къмъ 30 VII т. г., въ който се подчертава че: 

а) Д-вото ни да бжде съ поедимно културенъ характеръ; 
б) Ржководството на д вото да остане и за въ бждеще въ гр. Варна. 

Драги колеги , 
Ние, живущите въ София възпитаници на В. Т. У-ще — Варна, въ организационното си събрание на 

21 VI 1932 г. се конституирахме като клонъ отъ централата въ Варна съ пълното съзнание, че този редъ на 
нещата въ организацията ни ще се измени изключително въ общия ни интересъ. 

Въ духа на изложеното ние смитаме, че нашата организация тргъбва да бжде предимно професионална. 
Изхождайки отъ това разбиране, ние предлагаме централата на тази организация да бжде самс въ 

София, защото: 
1. София като столица е ценгъръ на политическия и стопански животъ на страната, откждето се от-

правляватъ всички обществени служби. Тукъ еж всички министерства — висшите правителствени органи. 
2. Въ София иматъ седалището си не само всички професионални организации, но и културните такива. 
3. Въ София иМатъ централите си и всички по-големи частни стопански предприятия. 
4. Числото на завършилите В. Т. У. се е значително увеличило. 
5. 19 май въ нашия политически животъ открива нова ера на компетенция на базата на професионал

ните организации. 
5. Тенденцията е новия общественъ правопорядъкъ да се твори по съкратена процедура и да се опира 

на професионалните организации, кждето нашите интереси повелително ни диктуватъ да бждемъ. 
Нашето дълбоко убеждение е, че ако централата на д-вото ни остане и за въ бждеще въ Варна, въпреки 

максималната дейность на управата, никога не ще имаме желаните резултати. Подобно състояние ще ни при
нуди да подиримъ други организации, кждето професионалните ни интереси ни задължаватъ. 

Драги колеги , 
Ние Ви молимъ, въ името на добре разбранитв ни професионални интереси, да се занимаете съ нашето 

предложение и въ приложена декларация да го потвърдите, която ни повърнете по възможность преди 28 т. м. 
Ст. София, юлий 1934 год. 

Подписали изложението — Настоятелството на Софийския клонъ. 

П р о м я н а т а 
(Продължение отъ стр. I) 

Три месеца еж периодъ твърде кратъкъ въ живота звеното между държавата и народа, той е, кой го на ВСБ-
на едно правителство. Този кратъкъ периодъ, обаче, се ка стжпка требва да показва очевидностьта и веобхо-
оказа напълно достатъченъ, за да охарактеризира но- димостьта отъ държавата, съ всичките ония задължения 
вата българска власть като силна, волева и компетентна, отъ материално и морално естество, които тя възлага 
Съ пълно съзнание за отговорностите, които поема на гражданите". 
предъ историята, тя пристжпи къмъ разведряване на по- Яко въ миналото българскиятъ чиновникъ не беше 
литическата и стопанска атмосфера чрезъ установяване въ състояние да изиграе особена роля въ нашия обще-
на нови порядки въ страната, съобразни съ нуждите на ственъ животъ, затова сжществуваха неколко причини: 
новото време, и чрезъ провеждане на редъ инициативи, първата отъ гюсь беше нестабилностьга въ службата на 
необходими за осигуряване поминъка на населението и чиновника и неговиятъ непрекженатъ страхъ, че ще бж-
неговия стопански и културенъ подемъ. де уволненъ и заместенъ; втората - лошото възнаграж-

Излишно е да изброяваме на това место крупните дение, което едва достигаше за задоволяване най*на-
дела на правителството, извършени до днесъ. Те се знаятъ сжщните нужди на семейството му, и третата — недо-
отъ всекиго. Те еж само алфата отъ големата азбука статъчната образователна подготовка на една грамадна 
на обновлението, което требва да донесе на България часть отъ чиновничеството, която бвше вербувана въ 
по-светли дни. партийните клубове и не разчиташе освенъ на партий-

Въ своята трудна задача, обаче, правителството се ния си цензъ. 
нуждае преди всичко отъ просветената подкрепа на бъл- Новото правителство дава достатъчно доказател-
гарската интелигенция. Годна ли е последната да я даде? ства, че иска да уреди задоволително сложния чинов-

„Въ една страна като България, пише проф. Ми- нически въпросъ. Установяването на високъ образова-
шайковъ, въ която културното и стопанското развитие теленъ цензъ за заемане на по-важните държавни и 
на нацията не еж създали още условия за достатъчно обществени служби, както и решението на правител-
развитие на една свободна интелигенция, ролята и зна- твото да въведе служебенъ стабилитетъ, не може да не 
чението на държавното чиновничество като интелектуа- радва младите интелигенти, които, похабили най-хуба-
ленъ водачъ на народа е много по голема, отколкото вите си години и средствата на своите бьщи за да до-
всекжде другаде. Отъ задачите, които държавното чи- биятъ по-високо образование, стояха безъ работа, съ 
новничество ще требва да разреши, особено важни еж убитъ духъ и безъ вера въ бждащето. Въпросътъ за 
ония, които засягатъ отношенията на народа къмъ дър- заплатите, колкото и да е актуеленъ, не може да се раз-
жавата и държавната идея. Дъг;жавниятъ чиновникъ, реши така лесно. Добросъвестното чиновничество схва
нато просветенъ органъ на държавата, требва да бжде ща трудностите на държавата и не иска да я дразни 
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сь своето нетърпение. Държавата, обаче, не требва да 
изо:тавя разрешението на тоя въпросъ за дълго, за
щото лошите материални условия унищожаватъ посте
пенно импулса за работа. 

Младите български академици иматъ най-голЪмо 
основание да се радватъ на новия редъ, установенъ въ 

Обикновено се казва, че банкит-fe еж само единъ 
поср-вдникъ на капиталите отъ спестители къмъ пред
приемачи. г. е., че rfe еж само една отворена врата, 
презъ която капиталите ще минаватъ и заминаватъ. 
Това е, обаче, най слабата роля на банкит-fe изобщо. Въ 
нашето време банките еж се издигнали до единъ ре-
шителенъ динамиченъ факторъ за стопанското развитие 
на народите. Фактически, rfe направляватъ и управля-
ватъ капиталигЬ, съ които разполага едно народно сто
панство. Нещо повече дори, чрезъ така нареченитЪ жи-
рални пари, ГБ еж ВЪ състояние да създадатъ кредитъ 
повече, отъ колкото еж действителните спестявания. 

Една или друга, ролята на банките зависи отъ rfex-
ната политика относително активните и пасивни опера
ции. Отъ гледище именно на тая различна активна и 
пасивна политика, можемъ да различаваме три групи 
банки. Първо, банки за обществена полза. Това еж дър
жавните банки. У насъ - Българската народна банка, 
Българската земледелска банка и Българската централ
на кооперативна банка. Основната идея на тия банки е 
да задоволятъ обществения интересъ тъй, както го схва
ща държавно-политическата власть. Втората група еж бан
ки за взаимопомощь. У насъ това еж популярните бан
ки. Те раздаватъ кредити на организирани членове. 
Третата група банки еж такива, които еж ориентирани 
къмъ изключителния стремежъ за печалби. У насъ това 
еж частните банки съ местни и чужди капитали. 

Че наистина тези три групи банки се отличаватъ 
една отъ друга по своето влияние върху ьашето обще
ствено стопанско развитие, личи отъ следните неколко 
данни за по-важнигЬ имъ пасивни и активни операции. 
Вземаме за сравнение 1930 г. като сравнително нормал
на за насъ и 1931 и 1932 г. вече като кризисни годи
ни. Движението на собствените и чужди средства на 
различните видове банки е показано въ следната таблица: 

Собствени срЪдства Чужди срЪдства 
(въ милиони лева) (въ мил, лева) 

I. Държавни 1930 1931 1932 1930 1931 1932 
Б. 3 . Б. 703.3 757.6 801,8 4299.7 4363.6 5373 7 
Б. Ц. К. Б. 146,1 152.2 164.3 581.2 810.8 659.4 
Б. Н. В; 1668.8 1682— 1691.4 562.5 331.2 463.7 

2518.2 25918 2657.5 5443.4 6005.Ь 6496.8 
II. Кооперативни 
Селски 376.7 .414.8 449.9 1182.9 1380.3 1394.2 
Поп. банки 7011 752.3 798.7 2С88.— 2519.7 2465.— 
Други 151.8 163.5 179.7 380.5 3980 439.5 

1229.6 1330.6 1428.3 3651.5 4298.— 4298.7 
III. Частни 
Гол. Соф. банки 496.4 586.3 605 7 4083.4 3217 — 2779 5 
Др.Соф. банки 28В.4 262.5 250.5 760.— 415.7 384.6 
Провинц. банки 462.1 5?7.3 503.9 1044.— 831.— 686.5 

1246.9 1376.1 1360-1 5887.4 4463.7 3870.6 
49947 5298.6 5446.— 14932.3 14767.— 14666.1 

Общиятъ погледь върху тая таблица показва, че 
собствените средства на всички банки се уаеличаватъ 
отъ година на година, и че докато чуждите средства 
на държавните и кооперативни банки сжщо растатъ, 
чуждите средства на частните банки силно намаляватъ. 

България. Защото той ги освобождава отъ нелоялната 
конкуренция на нецензованите партизански величия и 
имъ дава възможность да развърнатъ своите творчески 
сили и ги приобщатъ къмъ делото за изграждане на но
вата държава. 

П. 

Така, чуждите средства на държавните банки се уве-
личаватъ за този двегодишенъ периодъ (31/12/30. — 
31/12/32. съ около 12—13%, чуждите средства на коо
перативните банки се увеличаватъ съ 16 — 18%, а чуж
дите средства на частните банки се намаляватъ отъ 
31—49%. Това показва, че кооперативните банки еж се 
ползували съ сравнително най-големо доверие между 
българската публика, когато частните банки еж губили 
постепенно и силно доверието на своята досегашна 
клиентела. Съ това се намалява и ролята имъ относи
телно акумулиране на националните капитали. 

Още по-очебийна е разликата между тези три вида 
банки, когато се направи сравнение-между раздаваните 
отъ ГБХЪ заеми подъ различни форми. Това се вижда 
отъ следната таблица. 

(Заеми, портфьойлъ, тек. смътки и пр.) 
(Въ милиони лв.) 

I. Държавни банки 1930 1931 1932 
Б. 3 . Б. 5082.7 5457.7 5709.3 
Б. Ц. К. Б. 529 685.2 768.7 

5611.7 6142.9 64780 
II. Кооперативни 
Селски 1063.8 1143.1 1185.4 
Попул. Банки 2163.4 2282.7 2504.6 
Други 411.1 443.2 425.— 

3638.3 3869.0 4115.0 
Ш. Частни банки 
Големи Соф. банки 3801.7 2706.6 2262.0 
Други „ 897.6 448.7 309.2 
Провинц. банки 1082.7 769 2 590.7 

5782.0 3924.5 3161.9 
Държавните банки еж увеличавали раздаваните 

заеми въ чувствителни размери отъ година на година, 
кооперативните банки еж увеличавали тия заеми още 
по-силно, когато частните банки еж ограничавали разда
ването на заеми съ силни крачки. Съ това частните бан
ки еж съдействували за задълбочаване на кризата у насъ. 
Тя би се изживявала много по леко или поне бихме се 
приспособявали къмъ нея много по-леко, ако първите 
кризисни години биваха финансирани поне близо до 
нормалните размери, така че да не се смущава нор
малния животъ на производителните и консумативни 
стопанства. Поради това можемъ да кажемъ, че докато 
кооперативните банки у насъ еж смекчавали ударите 
на кризата, като еж продължавали да кредитиратъ про
изводство и консумация и еж ги улеснязали по такъвъ 
начинъ по-леко да се приспособяватъ къмъ новосъзда
деното положение, частните банки, като еж ограничили 
раздаваните кредити и като еж изтегляли преждевре
менно раздадените вече кредити, еж обрекли много 
производителни и консумативни стопанства на фалитъ. 
Т^я проява на частните бани въ сравнение съ проявата 
на кооперативните и държавните банки не може да не 
се вземе предвидъ, когато се прави една оценка върху 
техната народостопанска полезность и когато изобщо 
требва да си даваме сметка за бждащата организация 
на нашата банкова политика. 

Станчо Чолаковъ 
Ред. доц. Висш. търг. у-ще Кран J M i по л о ш а на ОанкитЪ i насъ презъ иодшй ш 
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Б. П. Бойчевъ 
Ред. преоод. Висш. търг. уще 

Счетоводното отчитане ка S i i i u r t 
Цельта на настоящата статия е да посочимъ по-

важнитъ особености, които се срещатъ при прилагането 
на двойното счетоводство въ стопанскитъ предприятия 
на общините, които еж обособени въ административно 
и финансово отношение като отдълни автономни еди
ници подъ непосредствения и върховенъ контролъ и 
ржководство на общинския съветъ, а въ нъкой случай 
и на по-горни институти, съгласно съ Закона и правил
ника за общинскитъ стопански предприятия отъ 1928год. 
Споредъ духа на този законъ автономнитв общински 
стопански предприятия подлежатъ на два вида отчетно
сти : бюджетна, която обуваща изпълнението на съста
вения и утвърденъ отъ общинския егветъ въ началото на 
вевка стопанска година приходенъ и разходенъ бюд-
жетъ, и експлоатационна отчетность, която обхваща сто
панската дейность на автономното предприятие презъ 
дадена година, и то като едно обикновено частно пред
приятие съ девизъ: при минимумъ разходи да се пос-
тигнатъ максимумъ печалби, като се има предвидъ и 
реализирането на известни обществени блага. При ор
ганизиране на двойното счетоводство въ такива пред
приятия необходимо е да се иматъ предвидъ спомена-
тит-fe два вида стчетности, като се опредъли отноше
нието на едната спрямо другата, тъхнитъ допирни точ
ки, а така сжщо да се огдълятъ различнитъ области на 
общата отчетность, които тъ обхващатъ, и да се съзнае 
различието въ тъхнигв цели и задачи. Ние именно же-
лаемъ да обърнемъ особено внимание на разгранича
ването на тъзи две различни" отчетности и то дотолкова, 
доколкото ще имаме възможность въ рамкитв на едно 
периодично списание като „Акад. вести". Понеже бюджет
ната отчетность или бюджетното счетоводство при всич
ки видове автономни общински стопански предприятия, 
независимо отъ различната имъ техническа особеность, 
е една и сжща, то ще посочимъ особеноститъ, които се 
срещатъ, когато искаме да я обхванемъ и изразимъ по-
сръдствомъ двойното счетоводство, а сжщо и смъткитъ, 
които трвбва да се откриятъ. Експлоатационната отчет
ность или счетоводството по експлоатацията на тъзи ав
тономни стопанства не можемъ да разгледаме въ тази 
статия, защото организирането на смъткитъ при всъко 
стопанство е различно, въ зависимость отъ техническитъ 
особености на сжщото, т. е. дали е електрическа юзина, 
водопроводъ,канализация, трамвай, бани, хали, фабрика 
за тухли, за обуща, скотобойна и др., поради което не 
е възможно да се даде една обща схема на смъткитъ 
и записванията. Поради това, обаче, че у насъ има вече 
твърде много електрически юзини, то въ нъкой следующъ 
брой на Лкад. вести ще дадемъ планъ за организиране 
счетоводството на последнит-fe, който ще е мъроцавенъ 
за всички електр. централи, независимо дали еж авто
номни или неавтономни общински или други стопански 
предприятия, дали еж предприятия на популярни банки, 
на други юридически или -на физически лица. 

Преди да преминемъ къмъ организиране на бюд
жетната отчетность на автономните общински стопан
ства по двойното счетоводство, или да ратледаме по
следната извънсистемно, т. е. като камерално счетовод
ство, то тръбва да се обясни значението и ролята на 
бюджета при твзи стопанства. Тукъ той нЪма това зна
чение, което има бюгжетътъ на самата община. До
като бюджетътъ на една община е единствениятъ фи-
нансовъ планъ, въ рамкитъ на който се извършватъ 
всички приходи и разходи, като последните се нами-
ратъ въ най-голъма зависимость отъ първитъ, и цълата 

въ ттж\ обши пшрш 
отчетность се състои въ проследяване и изразяване 
на неговото изпълнение, а цълата дейность на общи
ната е вкована и ограничена въ ВЪЗМОЖНОСТИТЕ, предви
дени само въ бюджета, то бюджетътъ на автономиото 
общинско стопанско предприятие представлява само из
вестни норми, въ гранииигъ на които тръбва да се дви-
жатъ ржководнитъ фактори въ автономното предприя
тие. При опредъляне, обаче, на тъзи норми отъ общин
ския съветъ се държи най-точна смътка за материал-
нитъ възможности на предприятието, за стопанскитъ 
условия при които то работи, както и за интереса на 
онази сръда, на която то доставя блага или услуги. Но 
тъзи норми и ограничения въ бюджета винаги могатъ да 
бждатъ измънени, ако промънилитъ се условия, въ кои
то е поставено предприятието да работи, изискватъ то
ва; но ако те изобщо не сжществуватъ, то възможно е 
управлението на автономното стопанство да бжде увлъ-
чено въ едно или друго направление, изхождайки често 
пжти отъ съображения на личенъ интересъ, поради кое
то ще бждатъ потъпкани онъзи по-висши цели, които еж 
извикали на животъ автономнитв общински предприя
тия, защото последнитъ въ повечето случаи иматъ об
ществено значение. Ето защо ние схващаме бюджета на 
автономното предприятия, който е отражение на усло
вията, при които то работи, и задачитв, които то пре
следва, само като сръдство за контролиране и ограни
чаване дейностьта на управлението на стопанството отъ 
страна на общинския съветъ, който играе ролята на 
върховенъ контроленъ институтъ. Поради това и бюд
жетното счетоводство обхваща само изпълнението на 
бюджета, отдъля се напълно отъ счетоводството по ек
сплоатацията, служи си само съ свои смътки и представ
лява самостоятелна и затворена отчетность. Понеже ав
тономното общинско стопанско предприятие дава и ре
зултати, печалба или загуба — обикновено печалба, то 
не е необходимо приходния и разходенъ бюджети да 
бждатъ непременно балансирани при тъхното съставяне, 
както става съ бюджета на общината. Когато на авто
номното предприятие презъ дадена година не предстои 
да доставя постоянни или оборотни сръдства на голъма 
стойность, то въ бюджета ще се явятъ тъй да кажемъ са
мо редовнитъ приходи и разходи, които ще бждатъ ре-
зултатъ отъ самата експлоатация, и при условия че се 
реализира печалба, то приходния бюджетъ ще възлиза 
на по-голъма сума оть разходния. И за да бжде бюд
жетътъ формално балансиранъ, то разликата се поставя 
въ разходъ безъ да бжде действителенъ такъ:ъ. Ако ли 
презъ дадена експлоатационна година предстои да се 
доставятъ материали, съоржжения, инструменти, машини 
и др., или да се извършатъ генерални ремонти на го
лъма стойность, то разходниятъ бюджетъ ще надминава 
сумата на приходния. Това ще рече, че редовнитъ при 
ходи презъ тази година не ще еж достатъчни да по-
криятъ разходитъ. И за формално балансиране на бюд
жета, то въ приходъ ще се постави разликата безъ да 
бжде, обаче, действителенъ приходъ за давената година 
отъ експлоатацията. Следователно, балансирането на 
прихода и разхода въ бюджета на едно автономно об
щинско стопанско предприятие, въ отличие отъ бюд
жета на самата община, е само единъ формаленъ актъ, 
отъ който не можемъ да правимъ изводи за финансовото 
състояние на предприятието. Такива изводи могатъ да 
се правятъ само чрезъ анализиране баланса на пред
приятието. Чрезъ последния ще се установи и резул
тата отъ стопанската дейность презъ дадена отчегна го-


